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BRMG/KSiLP-V/0012/9/15 

 

 

 

PROTOKÓŁ NR  11-9/2015 
 

z posiedzenia Komisji Samorządu i Ładu Publicznego  Rady Miasta Gdańska, które 
odbyło się w dniu 22 czerwca  2015 roku o godz. 16,00  w sali nr 003 w Nowym 
Ratuszu przy ul. Wały Jagiellońskie 1 w Gdańsku. 
 

Obecność: wg załączonej listy obecności, która stanowi załącznik Nr 1 do niniejszego 
protokołu. 
 

Na  stan 7 (siedmiu) członków Komisji, w posiedzeniu  uczestniczyło  6 (sześciu ), czyli było 
quorum do podejmowania prawomocnych decyzji. 
 

Lista  pozostałych osób obecnych na posiedzeniu stanowi załącznik nr 2 do niniejszego 
protokołu.   
 
Anna Wirska – przewodnicząca Komisji  powitała wszystkich obecnych i przedstawiła 
przesłany Komisji  porządek  obrad, który  stanowi załącznik nr 3 do niniejszego protokołu.  
Zaproponowała  następujące  zmiany : 
Na wniosek  wnioskodawcy zdjąć z  porządku  planowany  pkt. 5  czyli:  
• Opiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia zasad i tryb 

przeprowadzenia konsultacji społecznych z mieszkańcami miasta Gdańska  -druk 
nr 306. 

Wprowadzić  jako nowy punkt   1  i  2  opiniowanie dwóch projektów uchwał: 
• Opiniowanie projektu uchwały  zmieniająca uchwałę w sprawie  podziału miasta 

Gdańska na stałe obwody głosowania – druk nr 340  
• Opiniowanie projektu uchwały  w sprawie utworzenia na ternie miasta Gdańska 

odrębnych obwodów głosowania w celu przeprowadzenia  referendum 
ogólnokrajowego zarządzonego na dzień 6 września 2015r. – druk nr 339. 

 
Komisja nie  zgłosiła uwag do tak zaproponowanego porządku obrad i jednogłośnie, 5 

głosami za – przyjęła następujący porządek posiedzenia: 
 
1. Opiniowanie projektu uchwały zmieniająca uchwałę w sprawie podziału miasta 

Gdańska na stałe obwody głosowania – druk nr 340  
 

2. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie utworzenia na ternie miasta Gdańska 
odrębnych obwodów głosowania w celu przeprowadzenia referendum 
ogólnokrajowego zarządzonego na dzień 6 września 2015r. – druk nr 339. 

 

3. Opiniowanie projektu uchwały  zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2015 – 2040  - 
druk nr 333 .  

 
4. Opiniowanie projektu uchwały  zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia 

budżetu Miasta Gdańska na 2015 rok – druk nr 334. 
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5. Współpraca z Zakładem Karnym  Gdańsk – Przeróbka i Zarządem  Dróg i 
Zieleni: 

1) Porządkowanie skwerów, terenów zielonych oraz usuwanie dzikich 
wysypisk. 

2) Walka z dzikimi wysypiskami na terenach zielonych w granicach miasta. 
 

6. Udział Radnych w podejmowaniu decyzji w przyznawaniu  finansowania  
organizacji pozarządowych i instytucji kultury. 
 

7. Przyjęcie projektu uchwały w sprawie powołania Zespołu do spraw 
zaopiniowania kandydatów na ławników do sądów powszechnych na kadencję 
2016-2019. 

 

8. Sprawy bieżące, wolne  wnioski,  korespondencja.  
 

 

PUNKT  1 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniająca uchwałę w sprawie podziału miasta 
Gdańska na stałe obwody głosowania – druk nr 340. 

(Oryginał projektu uchwały znajduje się przy protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z dnia 
25 czerwca 2015r.  Sprawa:  BRMG-S.0006.340.2015). 
 
Wioleta Gaczoł – Główny Specjalista w   Wydziale Kadr i Organizacji  powiedziała między 
innymi: 
W związku z zarządzeniem referendum na 6 września  2015r. jesteśmy zobowiązani 
dokonać zmian w stałym podziale Miasta na obwody  głosowania, jeżeli zmieniają się 
granice obwodów głosowania, w przypadku, gdy dochodzą nowe ulice. Ponadto musimy 
dokonać zmian, jeżeli ulega zmianie siedziba obwodowej komisji wyborczej . 
W związku z  nowymi ulicami Popiełuszki i Zawrotnej dokonujemy zmian w granicach  
dwóch obwodów głosowania i dokonujemy zmiany w obwodzie nr 200. Proszę o przyjęcie 
projektu uchwały.   
 

Anna Wirska  - przewodnicząca Komisji  
Czy ze strony Radnych są  pytania w tej sprawie? 
 

Piotr Walentynowicz – członek Komisji  
To dotyczy  tylko referendum. 
  
Wioleta Gaczoł – Główny Specjalista w   Wydziale Kadr i Organizacji   
Tylko i wyłącznie referendum na tą chwilę.  
 

Anna Wirska  - przewodnicząca Komisji  
Nie ma więcej pytań? Więc proszę  Państwa  Radnych o pozytywną  opinię  do projektu 
uchwały zawartego  w druku nr 340. 
Kto z Państwa  jest za pozytywną opinią  dla  tego projektu uchwały? 

• Za 5 głosów, jednogłośnie.   
Opinia Nr 11-9/86-84/2015r  - opinia pozytywna. 
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PUNKT  2 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie utworzenia na ternie miasta Gdańska 
odrębnych obwodów głosowania w celu przeprowadzenia referendum 
ogólnokrajowego zarządzonego na dzień 6 września 2015r. – druk nr 339. 

(Oryginał projektu uchwały znajduje się przy protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z dnia 
25 czerwca 2015r.  Sprawa:  BRMG-S.0006.339.2015). 
 
Wioleta Gaczoł – Główny Specjalista w  Wydziale Kadr i Organizacji   
Zgodnie z kodeksem wyborczym tworzy się odrębne obwody głosowania, które tworzone są  
w domach pomocy społecznej, szpitalach, zakładach karnych  i aresztach śledczych. W 
przypadku  referendum ogólnokrajowego  zarządzonego na 6 września br. tworzymy 17 
odrębnych obwodów głosowania, w tym 10  utworzonych w szpitalach,  jeden w ośrodku  
leczenia uzależnień Monar, cztery w domach pomocy społecznej, jeden z w zakładzie 
karnym i jeden  w areszcie śledczym. 

Anna Wirska  - przewodnicząca Komisji  
Dziękuję  bardzo. Czy są pytania ze strony  członków Komisji? Nie widzę.   
Proszę  Państwa  Radnych o pozytywne zaopiniowanie  projektu uchwały zawartego  w 
druku nr 339. 
Kto z Państwa  jest za pozytywną opinią  dla  tego projektu uchwały? 

• Za 5 głosów, jednogłośnie.   
Opinia Nr 11-9/87-85/2015r  - opinia pozytywna. 

 

 

PUNKT   3 
Opiniowanie projektu uchwały  zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2015 – 2040  - druk nr 333 

(Oryginał projektu uchwały znajduje się przy protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z dnia 
25 czerwca 2015r.  Sprawa:  BRMG-S.0006.333.2015). 

 
Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału  Budżetu Miasta i Podatków omówiła  projekt  
uchwały  zgodnie z uzasadnieniem.  
Powiedziała  między innymi, że w  druku tym, w zakresie działania tej Komisji – dokonuje 
się zmian w Gdańskim Programie Przeciwpowodziowym. Jest to kontynuacja etapów, które 
były realizowane  do  roku  2015. W roku 2015 będą realizowane  jeszcze takie działania 
jak realizacja budowy kanalizacji deszczowej w ulicy Hubala. Kolberga, Kmiecia i 
Arciszewskiego w Gdańsku etap III z kosztorysem 6.240 tys. zł. Procedowana jest umowa na 
zagospodarowanie północnego Cypla Wyspy Spichrzów w ramach  z której przedmiotowego 
programu opłacone będą realizacje sieci obejmującej budowę kanalizacji deszczowej w 
obrębie ulicy Chmielna, Pożarnicza  i Motławska. Planuje się również pozyskać  pozwolenie 
niezbędne do realizacji kanalizacji deszczowej w ulicy Keplera, pozwolenie wodno-
prawne, pozwolenie na budowę, ogłoszenie przetargu na realizację i jest  to kwota 
szacowana  na 12.700 tys. zł.  
Ponadto w roku 2016-2017 dalsza realizacji kanalizacji deszczowej w ulicach Hubala, 
Kmiecia, Gomółki i Arciszewskiego w  Gdańsku  jako etap IV. Szacunkowy  koszt  tych prac  
to 8 mln zł.    
Wobec zaprezentowanych tutaj zmian, w roku 2017  zwiększamy limit wydatków na to 
przedsięwzięcie do kwoty 5 mln zł. Jest to niezbędne, żeby przygotować się  i ewentualnie 
uzyskać środki z Unii Europejskiej na realizację tego przedsięwzięcia w szerszym zakresie, 



4 

 

bo  refundacja  wydatków poniesionych wcześniej  nie daje możliwości kontynuacji 
dodatkowego zakresu.  
 

Anna Wirska  - przewodnicząca Komisji  
Dziękuję  bardzo. Czy są pytania ze strony  członków Komisji? Nie widzę.  Przechodzimy do 
głosowania. 
Proszę  o pozytywne zaopiniowanie  projektu uchwały zawartego  w druku nr 333. 
Kto z Państwa  jest za pozytywną opinią  dla  tego projektu uchwały? 
Za     -   4  głosy,  
Kto jest przeciwny  - 0 głosów,  
Kto się wstrzymał  -  1 głos 

Opinia Nr 11-9/88-86/2015r  - opinia pozytywna. 

 
 

PUNKT   4 
Opiniowanie projektu uchwały  zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu 
Miasta Gdańska na 2015 rok – druk nr 334. 

(Oryginał projektu uchwały znajduje się przy protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z dnia 
25 czerwca 2015r.  Sprawa:  BRMG-S.0006.334.2015). 
 
Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału  Budżetu Miasta i Podatków omawiając  
przedmiotowy projekt uchwały powiedziała między innymi:  
Zwiększa  się  planowane  kwoty o 4.720 tys. zł, natomiast wydatki o 4.620 tys. zł. W 
ramach tych zmian  proponujemy  wyrażenie zgody na  pięć dodatkowych etatów  w 
Wydziale Rozwoju Społecznego na  działania realizowane przez Referat Usług Społecznych i 
Zdrowotnych. Nowo zatrudnieni pracownicy obsługiwać będą zadania przekazane powiatom 
z poziomu  województwa w zakresie kontroli usług pieczy zastępczej, rodzinnej i 
instytucjonalnej. Czyli to jest  zadanie, które zostało nam przekazane od wojewody i nie 
jest realizowane w pełnym zakresie, a te pięć etatów pozwoli wypełnić wszystkie  
obowiązki formalne  wynikające z ustawy realizacji nowych zadań.   
Dodatkowo proponujemy przeznaczyć 153 tys. zł na system monitoringu wizyjnego i 
zarządzania bezpieczeństwem na  terenie miasta Gdańska. W szczególności te pieniądze  
będą przeznaczone na monitoring na terenie parku  w Brzeźnie. Łączna kwota na 
monitoring  po zmniejszeniu o te 153 tys. zł  przewidziana w Wydziale  programów  
Rozwojowych w ramach inwestycji to 303 tys. zł. Dziękuje bardzo. 
  
Anna Wirska  - przewodnicząca Komisji  
Dziękuję  bardzo. Czy są pytania ze strony  członków Komisji? Nie widzę.   
Proszę  o pozytywne zaopiniowanie  projektu uchwały zawartego  w druku nr 334. 
Kto z Państwa  jest za pozytywną opinią  dla  tego projektu uchwały? 
Za     -   4 głosy,  
Kto jest przeciwny  - 0 głosów,  
Kto się wstrzymał  -  2  głosy 

Opinia Nr 11-9/89-87/2015r  - opinia pozytywna. 

 
 

PUNKT   5 
Współpraca z Zakładem Karnym  Gdańsk – Przeróbka i Zarządem  Dróg i Zieleni: 

• porządkowanie skwerów, terenów zielonych oraz usuwanie dzikich wysypisk, 
• walka z dzikimi wysypiskami na terenach zielonych w granicach miasta. 
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Anna Wirska  - przewodnicząca Komisji  
Przechodzimy  do kolejnego punktu. Poproszę  pana Dyrektora  Zakładu Karnego. 
 
p.płk Zbigniew Olborski – Dyrektor Zakładu Karnego w Gdańsku – Przeróbce  
Współpraca z  Miastem  od wielu lat  układa  się  z różną intensywnością. Pomagamy nie 
tylko ZDiZ ale też innym jednostkom miejskim, takim jak np. Miejskiemu Ogrodowi 
Zoologicznemu i innym. Na pewno ilość skazanych, których  chciałby  ZDiZ nie jest 
optymalna. Do tego jedna ze stoczni jachtowych zwiększyła  zapotrzebowanie na  
skazanych a my  w pierwszej kolejności musimy  kierować  do prac  odpłatnych.   
Jak już rozmawialiśmy z ZDiZ, jeżeli będziemy mieli rezerwy, to będziemy chcieli dać 
skazanych do sprzątania  Miasta.  
Zdaje sobie sprawę, że ilość skazanych, których my możemy skierować  do pracy a ile  ZDiZ  
chciałby, to trochę  to nam się rozmija. Natomiast mogę deklarować  jak tylko te rezerwy i 
możliwości będą  to będziemy o tym pamiętali. Ale proszę pamiętać, że my pomagamy 
kilkunastu jednostkom i zakładom pracy. Na dzień dzisiejszy mam 38  grup zatrudnienia, z  
tego na rzecz Miasta – ZOO, ZDiZ, GZNK, szkoły - to 12 grup, które pracują na rzecz  
Gdańska. 
Jeśli chodzi o sprawy czysto techniczne, organizacyjne i  formalnego zatrudnienia  to ja do 
ZDiZ nie mam żadnych uwag i współpraca układa się dobrze. Niestety  nie wszystkich 
skazanych możemy wysyłać do pracy, chociażby ze względu na bezpieczeństwo 
mieszkańców.  Zapotrzebowanie na skazanych jest o wiele  większe i postaramy się, aby  
wszystkie rezerwy, które mamy, nieodpłatnych  tam kierować. 
Nie ukrywam, że jestem trochę młotem kowadłem, ponieważ na chwilę obecną 
powinienem wycofać  trzech skazanych  z ZOO - ale wiem, że  robią tam dobrą pracę i dać 
ich do ZDiZ. Nie o to jednak  chyba do końca chodzi, jak będziemy mieli tylko rezerwy, to 
obiecuje tą grupę zwiększyć.  
Skazani, którzy dobrze pracują dostają wnioski nagrodowe i wychodzą na warunkowe 
przedterminowe zwolnienie.  
 

Anna Bobrowska  - Zarząd Dróg i Zieleni 
Mogą tylko potwierdzić, że ta współpraca faktycznie układa się bardzo dobrze, z  
wyjątkiem tego, że cały czas brakuje nam tych skazanych. Chcielibyśmy, aby  cały  czas  
było ich ośmiu  a mamy  ich  czterech, trzech. 
Teraz trochę wsparł nas Zakład Utylizacyjny ponieważ mieli przestój sortowni i część 
pracowników oddelegowali,  i te rzeczy, które mogli  robić skazani robili pracownicy 
zakładu Utylizacyjnego. Trochę też wspomaga nas GZNK, ich taka lotna grupa, która usuwa 
nielegalne wysypiska a my dostarczamy kontenery i zwozimy te nieczystości.  
Wspomogliśmy  się innymi siłami, ale  cały czas liczymy na to, że dostaniemy więcej  
skazanych, którzy chętnie pracują i są wydajni. 
 

p.płk Zbigniew Olborski – Dyrektor Zakładu Karnego w Gdańsku – Przeróbce  
Prace  skazanych są całkowicie dobrowolne, my go nie możemy zmusić  do pracy. Zmusić 
go może sąd, skazując  go na prace publiczne.  I tutaj jest furtka ewentualnej rozmowy z 
sądem. Ja z doświadczenia  niestety wiem, że  łatwiej  dopilnować  skazanych   i 
chodzących do pracy ode mnie niż  wykonujących  karę pracy z wolnej stopy, bo często 
zapominają stawić się do pracy.  W rezultacie zawiesza się im wyrok, trafiają do mnie i ja 
wysyłam ich do pracy.   
 

Anna Wirska  - przewodnicząca Komisji  
Taka praca  wpływa na skazanego korzystnie.   
 

p.płk Zbigniew Olborski – Dyrektor Zakładu Karnego w Gdańsku – Przeróbce  
Jest to korzystne, oni chcą pracować nawet w soboty. To nie o to chodzi, żeby y skazanego 
na siłę kierować do pracy, ale tą grupę, którą jesteśmy w stanie wyselekcjonować to 
kierujemy do pracy.  
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Anna Wirska  - przewodnicząca Komisji  
Mam pytanie do ZDiZ. Czy współpracujecie Państwo  z kuratorami sądowymi,  bo skazani 
mają do odrobienia  godziny.  
 

Anna Bobrowska  - Zarząd Dróg i Zieleni 
Pan nam tutaj jeszcze podpowiedział, żeby jeszcze  ewentualnie z sądem rozmawiać. Więc 
rozpatrzymy taką możliwość i zobaczymy jak to będzie wyglądało. Być  może podejmiemy 
taką współpracę. 
 

Grzegorz Szczuka – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego  
Wydział Rozwoju Społecznego raz  w roku zbiera zapotrzebowanie na  pracę od wszystkich 
jednostek miasta,  co jest  uchwalane  przez  Radę Miasta i to realizujemy Systematycznie 
ze wszystkich jednostek zapotrzebowanie  spływa  do nas  raz  w roku, potem  to 
weryfikujemy . Rzeczywiście  część  osób, które maję wskazanie do takiej pracy nie 
pojawia się i w ciągu  roku  godziny  nam się uwalniają.   W zeszłym roku mieliśmy nawet 
problem z wypełnieniem tych godzin, które statystycznie nam wychodzą. Łatwiej jest nam  
kierować pracowników  fizycznych  do ZDiZ, GZNK niż pracownika do  domu pomocy 
społecznej, szpitala  czy szkoły. 
 

Anna Kołakowska  - członek Komisji 
Jak odpłatna  jest ta  praca. Czy mają  płacone  tak jak pracownik z pełny  etat? 
 

p.płk Zbigniew Olborski – Dyrektor Zakładu Karnego w Gdańsku – Przeróbce  
Nie. Skazani na rzecz miasta pracują nieodpłatnie. Dla celów statystycznych przyjmujemy  
jakieś obliczenia, np. gdyby skazany pracował przez cały miesiąc za najniższe 
wynagrodzenie, to  zarobiłby  tyle  a tyle. Ale jest to tylko dla celów statystycznych.   
 

Anna Kołakowska  - członek Komisji 
Zakład  karny tez nie ma z tego tytułu  żadnej gratyfikacji? 
 

p.płk Zbigniew Olborski – Dyrektor Zakładu Karnego w Gdańsku – Przeróbce  
Jeśli już  to tylko dobre  zdanie  Miasta, że pomagamy. My nie mamy z tego żadnych 
gratyfikacji czy skazany pracuje społecznie  czy odpłatnie. Zakład  karny  ma  na to etaty, 
żeby to organizować, natomiast  nie ma z tego tytułu żadnych dochodów.  
 

Piotr Walentynowicz  - członek Komisji 
Jak to jest ze skazanymi, którzy pracują w stoczni jachtowej? 
 

p.płk Zbigniew Olborski – Dyrektor Zakładu Karnego w Gdańsku – Przeróbce  
Oni pracują odpłatnie za najniższe wynagrodzenie  od czego są odpowiednie potrącenia. 
Stocznia  Jachtowa  dosyć dobrze płaci, nawet po godzinach  i w soboty. Skazani chcą tam 
pracować bo mają swoje zobowiązania – alimenty, zajęcia komornicze. Dlatego musimy 
skazanego  na takie prace  kierować, aby on mógł  spłacać swoje zobowiązania. Jeżeli jest 
oferta  pracy  płatnej  to w pierwszej  kolejności  tam kierujemy. 
 

Anna Wirska  - przewodnicząca Komisji  
Czy są jeszcze  pytania? 
 

Przemysław Ryś  - członek Komisji 
Zastanawiam się nad kosztami. Skazani nie otrzymują pieniędzy, ale miasto z tego tytułu 
jakieś koszty ponosi. Odzież, dowozy, jedzenie… 
 

Anna Bobrowska  - Zarząd Dróg i Zieleni 
Tak. Mamy umowę z firmą, która wszystko  to organizuje. Przywozi i odwozi skazanych, 
koszty sprzętu  do pracy,  badania lekarskie, dodatkowa kąpiel. 
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p.płk Zbigniew Olborski – Dyrektor Zakładu Karnego w Gdańsku – Przeróbce  
Skazani do pracy wychodzą bez konwoju. Jedni są dowożeni, jedni do pracy jadą 
tramwajem. Na 38  grup nie ma żadnej grupy, która  wychodzi pod konwojem. Jest to 
zakład półotwarty, inna kategoria skazanych, których my  w jakiś sposób przygotowujemy  
do życia na wolności.  W zeszłym roku  były  dwa albo trzy oddalenia – skazani, którzy 
wyszli do pracy  i  z niej nie wrócili do zakładu. Nie jest  to wielka skala problemu na  sto  
osób, które  codziennie  wychodzi z zakładu. 
 

Anna Wirska  - przewodnicząca Komisji  
Nie ma więcej pytań?  Jeśli nie, to bardzo dziękuje Panu Dyrektorowi Zakładu Karnego  i 
Pani z ZDiZ.   
 
 

PUNKT  6 
Udział Radnych w podejmowaniu decyzji w przyznawaniu  finansowania  organizacji 
pozarządowych i instytucji kultury. 

Anna Wirska  - przewodnicząca Komisji  
Oddaję głos  przedstawicielom Prezydenta. 
 

Anna Czekanowicz  - Dyrektor Biura Prezydenta ds. Kultury 
Nie  bardzo rozumiem temat. Proszę o  sprecyzowanie.  
 
Anna Wirska  - przewodnicząca Komisji  
To jest temat zgłoszony przez  Radną Annę Kołakowską.  
 

Anna Kołakowska  - członek Komisji 
Nie tyle  jest  to mój temat, ale  Radnych PiS-u. 
Ponieważ jesteśmy  przedstawicielami społeczeństwa, a przydzielane  są pieniądze 
publiczne, chcielibyśmy, aby w komisji która  rozdziela granty byli przedstawiciele  obu 
Klubów Radnych.   
 

Anna Czekanowicz  - Dyrektor Biura Prezydenta ds. Kultury 
To reguluje  ustawa o działalności  pożytku publicznego i wolontariacie, która  została 
zmieniona  dwa – trzy  lata temu. Wyłączyła  organ uchwałodawczy gminy, tak jak 
wszystkich poziomów samorządu   z udziału w komisjach grantowych. Wprowadziła  taką 
zasadę,  że w Komisjach grantowych bierze  udział taka sama liczba przedstawicieli władzy 
wykonawczej, czyli przedstawicieli Prezydenta  i taka sama liczba przedstawicieli 
organizacji  pozarządowych. Przedstawiciele  organizacji pozarządowych wybierani są 
przez Gdańską Radę Pożytku  Publicznego, czyli sami się wybierają. Jedyna  zasad, która  
tylko obowiązuje  to, taka, że nie może w komisji konkursowej brać udziału przedstawiciel 
organizacji pozarządowej, która  aplikuje o środki.  
Radni zaangażowani są w proces przyznawania środków we wszystkich innych, 
przynajmniej przez  moje  Biuro prowadzonych spraw, jak np. stypendia, zakup książek 
itd.  
Tutaj tą kwestię reguluje  ustawodawca.  
 
Grzegorz Szczuka  - Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
W przypadku innych konkursów i  organizacji pozarządowych, jak np.  były podmioty 
lecznicze  to  w tych konkursach już jest możliwy  udział  i zapraszamy  radnych. W 
ubiegłym tygodniu była komisja konkursowa i uczestniczył  w niej  radny Kowalczys.  
 

Anna Kołakowska  - członek Komisji   
Granty  i dotacje  to jest to samo?  
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Anna Czekanowicz  - Dyrektor Biura Prezydenta ds. Kultury 
Są dwa rodzaje  dotacji. Granty mówiąc  skrótowo – to konkurs na dotacje  dla organizacji 
pozarządowych przyznawanych w określonej dziedzinie. Np. w przypadku Biura Kultury na 
działania kulturalne, artystyczne i ochronę dziedzictwa narodowego.  W Wydziale Rozwoju 
Społecznego jest wiele  rozmaitych tytułów i tak samo w Biurze  ds. Sportu  w ramach  
konkursów, które oni realizują, w Wydziale Urbanistyki i Architektury na projekty związane 
z rewitalizacja, itd. 
Art. 15  ustawy o działalności pożytku publicznego i wolontariacie dokładnie  mówi, że 
ciało uchwałodawcze zostało wyłączone z procesu konkursowego. Natomiast należy 
pamiętać o tym, że jeżeli chodzi i całość kwot, która jest przeznaczana na rozmaite 
działania, na program współpracy wieloletniej, w której zawarte są  priorytety, na 
podstawie których  organizuje się konkursy – to te wszystkie  decyzje podejmuje Rada 
Miasta uchwalając budżet i przyjmując roczny bądź wieloletni program współpracy. 
Jeśli chodzi o instytucje kultury, to mogą one dostawać kilka rodzajów  dotacji. Jeżeli 
chodzi o Gminę Miasto Gdańsk to mogą dostawać dotacje podmiotowe. Jest to taka 
dotacja, która mieści się w corocznie uchwalanym przez Radę Miasta budżecie. W 
odpowiednich paragrafach  są wszystkie zapisy. Plany instytucji kultury  poddawane są pod 
ocenę odpowiedniej komisji Rady, czyli Komisji Kultury RMG. Natomiast sam proces 
przygotowania  budżetu tak jak w przypadku wszystkich innych  dziedzin leży po stronie 
wykonawczej, czyli Prezydenta. Rada natomiast podejmuje decyzję czy taki budżet  
przyjmuje - uchwala, lub nie.   
 

Anna Kołakowska  - członek Komisji   
W momencie, kiedy Komisja przydziela  te  dotacje, to czy przedstawiciele Rady Miasta nie 
mogliby być poinformowani  o dniu posiedzenia i uczestniczyć  jako obserwatorzy.   
 
Grzegorz Szczuka  - Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
Ustawa nie precyzuje tego. Jak nie zakazuje to dopuszcza, ale musielibyśmy  to sprawdzić. 
Co  z kolei  do terminów  posiedzeń wszystkich  komisji  to  je upubliczniamy, bo jest pełna 
transparentność, i terminy są znane.   
 
Anna Czekanowicz  - Dyrektor Biura Prezydenta ds. Kultury 
Czy Radni mogą uczestniczyć w posiedzeniach komisji, to musimy  to sprawdzić.  
 
Grzegorz Szczuka  - Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
Ustawa nie zakazuje, ale  to jest moja  interpretacja – musimy to poddać ocenie prawnej. 
Jeśli chodzi o  współpracę z  organizacjami pozarządowymi  to mamy roczny i wieloletni 
program współpracy. W zespole do opracowania tego programu są przedstawiciele 
organizacji pozarządowych jak również radni. Wydział Rozwoju  Społecznego prowadzi 
prace nad programem współpracy i zawsze występujemy do Rady Miasta  Gdańska o 
wytypowanie dwóch radnych, którzy będą z nami pracowali na  roboczo. Drugi moment to 
taki, że napisany Program trafia do radnych, na Komisje Rady  do zaopiniowania a 
następnie trafia na sesję do uchwalenia. Są trzy miejsca, w których Państwo jesteście w 
stanie partycypować. Co do udziału obserwatorów, to sprawdzimy to.  
 
Anna Czekanowicz  - Dyrektor Biura Prezydenta ds. Kultury 
Natomiast, jeśli chodzi o dotację dla instytucji kultury to co  roku, w  okresie jesiennym , 
kiedy trwają pracę  nad budżetem przyszłorocznym, we wszystkich komisjach rady odbywa 
się zgłaszanie wniosków przez  radnych do budżetu. Czyli  to jest ten etap, kiedy radni 
mogą wnioskować o ewentualne finansowe wzmocnienie  jakieś instytucji kultury.  
 

Anna Wirska  - przewodnicząca Komisji  
Czy  są jeszcze  pytania? 
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Mieszkaniec Gdańska   
Jeśli można, to pozwoliłbym sobie jako obywatel zadać pytanie. Rozumiem, że jedyną 
formą skutecznej walki  radnych - z tym problemem, który tutaj Pani Radną  poruszyło- 
jest czytanie budżetu i  zapoznanie się z nim.  Jest to jedyna chwila, kiedy  radni mogą 
właściwie i skutecznie  ewentualnie negocjować, jak będą wydane  te pieniądze. Bo 
później – jak zrozumiałem – jak gdyby brakuje procedur, gdzie Radny  nie ma nic  do 
powiedzenia. Proszę mi powiedzieć  czy tak, czy nie? 
 

Anna Czekanowicz  - Dyrektor Biura Prezydenta ds. Kultury 
Nie za bardzo Pana rozumiem. Budżet jest skonstruowany  w odniesieniu do  tzw. prognozy 
wydatków miasta  plus ewentualnych kredytów, etc. Obowiązują w rozmaitych segmentach 
kształtowania budżetu  rozmaite zasady. Ja mogę  mówić  o kulturze, bo na tym się trochę 
znam. W przypadku przyznawania tzw. podmiotowych dotacji instytucjom kultury, to 
zasada jest taka, jaka obowiązuje  w ustawie o organizowaniu i prowadzeniu działalności 
kulturalnej, czyli  organizator zobowiązany jest  do utrzymania i stworzenia warunków do 
rozwoju instytucji kultury. W związku z  tym, instytucja nie powinna w roku następnym 
dostać mniejszych środków niż te środki, jakie dostała w roku bieżącym. Jeżeli będziemy 
planowali budżet na rok 2016, to teoretycznie środki przeznaczane na działalność 
instytucji kultury powinny wzrosnąć. Tak  się nie dzieje w praktyce, ponieważ nie ma 
więcej środków, w związku z tym, te budżety kształtują się   co najmniej od kilku lat – 
zero podwyżek. W momencie, kiedy powstają tzw. segmenty budżetu, one trafiają do  
odpowiednich Komisji Rady Miasta. Czyli każdym z budżetów  zajmuje  się Komisja  
Strategii i Budżetu, która  sprawdza, czy  budżet segmentowy został przygotowany zgodnie 
z  tym, jak wyglądają strategiczne  zapisy i jak wygląda  odniesienie do budżetu oraz takim 
budżetem zajmuje  się tzw. komisja resortowa.  Czyli w przypadku  Biura  Kultury  zajmuje  
się nim Komisja Kultury RMG. Radni przyglądają się propozycjom budżetowym, mogą 
zaprosić każdego  dyrektora instytucji kultury i razem się nad tym pochylić i mogą  te 
propozycje  przyjąć bądź nie. Jeżeli  natomiast budżet  zostaje już uchwalony, to ja 
przynajmniej nie znam przypadku, np., że  instytucja nie może zrealizować jakiegoś  
zadania, bo odebrano finansowanie na to, co zostało uchwalone.    
My nie finansujemy z pieniędzy publicznych organizacji pozarządowych, to jest również 
zabronione ustawą. My dofinansowujemy projekty, które przedstawiają organizacje 
pozarządowe. 
 

Grzegorz Szczuka  - Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
Wydaje mi się, że Pani Radnej chodziło  o  to, dlaczego  ta  organizacja dostała tyle  a  
druga  tyle. My na etapie budżetu nie mamy ustalonych kwot na organizacje. W Programie 
Współpracy… jest określone blokami. Czyli jak ustawy nam mówią,  że planujemy działania 
np. z zakresu rewitalizacji społecznej i  planujemy na to  kwotę  35 tys. zł. My na tym 
etapie nie wiemy, czy zgłosi  się jedna, dwie  czy  dziesięć organizacji. Dlatego nie 
podejmujemy się  tego podziału i nie odbywa sie on na poziomie  budżetu, tylko na 
poziomie komisji konkursowej, która w  części składa  się z urzędników  a w drugiej 
połowie   z przedstawicieli organizacji pozarządowych. Ja jako Dyrektor wyłączyłem się z 
udziału w Komisjach, żeby nie  było jakiś niedomówień. Czytam tylko sprawozdanie, a 
wiem że organizacje potrafią się między sobą kłócić.  
Przychodzi projekt, komisja konkursowa  go czyta i sprawdza go  zgodnie z wytycznymi 
ustawi i kryteriów dla tego projektu. Patrzymy  również jak  organizacja pozarządowa to  
wyceniła. Jedna  organizacja pozarządowa  liczy  godzinę  pracy pracownika np. za 10 zł, a  
inna  za 50 zł  i wtedy zaczynają się dyskusje. Planowanie  tych kwot  np.  w  Wydziale 
Rozwoju Społecznego  to jest  całkiem inaczej. My mamy 23 ustawy branżowe, które 
znaczą nam pieniądze. Mamy ustawę o pomocy społecznej, która  wyraźnie mówi na jakie 
działania  gmina musi mieć  pieniądze, bo to jest zadanie gminy. Jest   również  ustawa o 
wspieraniu rodziny, itd. Najpierw  staramy  się  wycenić minimum, które  musimy zgodnie 
z ustawami krajowymi zrealizować, a potem dopiero patrzymy czy uda nam się coś 
dodatkowego zrobić.     
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Natomiast jest  chodzi o Pana pytanie, to dla mnie Radny ma:  
- na etapie budżetu opinia Komisja  i uchwała rady, 
- narzędziem jest również interpelacja, gdzie radny może  na bieżąco to śledzić.  
  
Mieszkaniec Gdańska   
Przepraszam, ale czy na etapie budżetu istnieje  ten klucz, który jednocześnie wymusi tą 
procedurę, że np. 50 % planowanego budżetu  pójdzie na  stowarzyszenia kulturalne, a 50% 
na sport. Czy nie mamy takiego  wpływu, nie wnikając ile  organizacji zgłosi się do tych 50- 
tu procent.  Odnoszę  wrażenie, że Pani Radna  szuka tutaj głównie klucza.   
 

Grzegorz Szczuka  - Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
Jeszcze wcześniej przy sprawozdaniu o wykonaniu, bo np. co roku sprawozdajemy 
wykonanie  planu o współpracy, w międzyczasie są też kontrole  Komisji Rewizyjnej  w 
Wydziałach. W trakcie  roku również są interpelacje  o rozważenie  możliwości zwiększenia 
środków np.  na obsługę  takiego a takiego zjawiska.   
Jak powiedziałem, u nas w Wydziale  Rozwoju  Społecznego  zliczamy  to co musimy  
zrobić  ustawowo plus to co wychodzi nam z  badań – wychodzi, że mamy taki a taki  
głębszy problem, więc musimy mieć na to środki. Wówczas w projekcie budżetu 
wnioskujemy o to. Najpierw  robimy  sobie listy  marzeń, tzn. w pierwszym projekcie 
budżetu  składamy  to wszystko, co byśmy  chcieli, ale wiemy, że za chwilę przyjdzie limit 
finansowy od Pani Skarbnik, który wynika z planowanych dochodów  do budżetu. W 
przyszłym tygodniu takie limity od nas przyjdą i mamy pierwsze otrzeźwienie i  musimy się 
do tego ustosunkować. Potem projekt  budżetu przychodzi przez Państwa  Radnych i na 
tym etapie  Państwo Radni możecie wszystko zanegować, czy przegłosować.  
 

Anna Kołakowska  - członek Komisji 
Ale nie mamy wpływu na wysokość  dotacji, które otrzymują organizacje pozarządowe.  
 

Grzegorz Szczuka  - Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
Musiałby się zmienić art. 15  ust. 2  ustawy. 
 

Anna Kołakowska  - członek Komisji 
Jest  ustawa, dużo nie możemy, ale  chociażby  taką kontrolę w  sensie  informacji 
posiadanej na etapie, kiedy przyznawane  są pieniążki komu, ile  a kto nie dostał, to jest  
to możliwe. Tak jak Państwo powiedzieli, że nie jest to prawem zakazane więc można…   
 

Grzegorz Szczuka  - Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
To musimy sprawdzić. Natomiast cała  reszta procedur, praca przy programie, uchwalenie 
programu, wywieszenie programu, daty poszczególnych komisji konkursowych, wyniki  to 
wszystko jest cały czas wywieszane. Czyli jest tutaj pełna transparentność i jeżeli ta 
interpretacja  dopuści obecność  radnych, to  dla nas nie ma to żadnego problemu.  
 

Anna Czekanowicz  - Dyrektor Biura Prezydenta ds. Kultury 
Proponuje, abyśmy  to sprawdzili  dwuścieżkowym zadaniem pytania: my koordynatorowi 
radców prawnych  Urzędu Miejskiego a Państwo też  macie radcę prawnego obsługującego  
Radę Miasta i niech nam odpowiedzą, czy Radni mogą brać udział w pracach komisji 
konkursowych na przyznawanie grantów w charakterze obserwatorów.  
 

Grzegorz Szczuka  - Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
Podobnie jak jest z otwartymi konkursami na dyrektorów placówek oświatowych – ustawa 
nie zabroniła, zrobiliśmy otwarte  konkursy, że mogą przychodzić obserwatorzy z zewnątrz. 
Najbliższe konkursy  będą  rozstrzygane  listopadzie.  
 

Anna Wirska  - przewodnicząca Komisji 
Proponuję, abyśmy  porozmawiali  z naszym  radcą prawnym i  zapytali,  czy radni mogą 
brać jako obserwatorzy udział w   posiedzeniach komisji grantowych. Wystąpimy  z takim 
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pismem do przewodniczącego Rady Miasta Gdańska. Czy są jeszcze  pytania w tej sprawie? 
Nie widzę. Dziękuję serdecznie i przechodzimy do kolejnego punktu posiedzenia.  
 

PUNKT  7 
Przyjęcie projektu uchwały w sprawie powołania Zespołu do spraw zaopiniowania 
kandydatów na ławników do sądów powszechnych na kadencję 2016-2019. 

 

Anna Wirska  - przewodnicząca Komisji odczytała  treść  projektu  uchwały  informując, 
że proponuje się 5-cio osobowy skład  Zespołu, w tym  Pani  Ewa Ważny – sędzia  Sądu 
Okręgowego w Gdańsku  a Pani Beata Young  - sędzia Sadu Rejonowego Gdańsk  Południe. 
Pozostałe  trzy osoby  to Radni Miasta  Gdańska. 
Komisja jednogłośnie – 6 głosami za -  poniższy projekt  uchwały  i  wystąpi z wnioskiem o 
wprowadzenie go do porządku na najbliższej sesji rady  

UCHWAŁA  NR …… 
Rady  Miasta Gdańska 
z dnia ……………….. 

w sprawie powołania Zespołu  do spraw zaopiniowania kandydatów na ławników do sądów  
powszechnych na kadencję 2016-2019. 
                       Na podstawie  art. 18 ust. 2 pkt 15  ustawy z dnia 8 marca 1990 roku o samorządzie 
gminnym (t.j. Dz. U. z 2013 r. poz. 594, poz. 645, poz. 1318, z 2014r., poz. 379, poz. 1072) oraz  art. 
163  ust. 2 ustawy  z dnia 27 lipca 2001r. - Prawo o ustroju sądów powszechnych (tj. Dz. U. z 
2015r.poz. 133, poz. 509, Dz.U. z 2013 r. poz. 1433 

uchwala się, co następuje: 
 

§ 1 
Powołuje się Zespół do spraw zaopiniowania kandydatów na ławników do sądów  powszechnych na 
kadencję 2016-2019, w składzie: 
1. Beata Jankowiak 
2. Kazimierz Koralewski  
3. Ewa Ważny 
4. Anna Wirska 
5. Beata Young 

§ 2 
Członkowie Zespołu powołają spośród  siebie Przewodniczącego Zespołu. 

§ 3  
Zadaniem Zespołu  jest przedstawienie Radzie Miasta Gdańska, najpóźniej  na sesji w  październiku 
2015 r. opinii o zgłoszonych kandydatach na ławników: 

1. do Sądu Okręgowego w Gdańsku, 
2. do Sądu Rejonowego Gdańsk- Południe  w Gdańsku. 

§ 4 
Uchwała w chodzi w życie z dniem podjęcia. 
                                                                                         
Powyższy projekt  uchwały zawarty został w  druku nr 344 

PUNKT  8 
Sprawy bieżące, wolne  wnioski,  korespondencja.  

Anna Wirska  - przewodnicząca Komisji 
Otrzymaliście Państwo drogą elektroniczną  odpowiedzi skany pism, które wpłynęły  do 
Komisji. 
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1. Odpowiedź na wniosek Komisji dotyczący powołania zespołu do walki z nielegalnym 
graffiti. 
W piśmie z dnia 15.06.2015 r. Sekretarz Miasta pisze, że do  Prezydenta Miasta Gdańska  
zostały przekazane wnioski, ze spotkania, które miało miejsce 11 czerwca  br. w celu 
zatwierdzenia koncepcji powołania takie zespołu. Decyzja Komisji : pismo a/a 

2.  Pismo e-mail z dnia 16.06.2015r.  W. Gronowskiego  - radnego Dzielnicy Żabianka… 
dot. skargi na przewodnicząca Rady Dzielnicy Żabianka…. . 
Sprawa jest  kierowana do Komisji Rewizyjnej. Decyzja  Komisji : pisma a/a  

3. Pismo Młodzieżowej Rady Miasta Gdańska z dnia 3.06.2015r.  przesyłające Uchwałę 
MRMG  z dnia 2 czerwca 2015r. w sprawie uchwalenia tekstu jednolitego propozycji 
zmian w statucie Młodzieżowej Rady Miasta Gdańska. 
Decyzja Komisji: Komisja wystąpi  do Prezydenta Miasta Gdańska  z prośba o dokonanie 
analizy przedłożonego tekstu oraz  wniesienie ewentualnych poprawek.    

 

Więcej tematów  nie głoszono, w związku z  tym przewodnicząca  stwierdziła  wyczerpanie 
porządku  obrad  i życząc  udanego urlopu  zamknęła posiedzenie – godz. 17,00  

 
 

Przewodnicząca Komisji  
Samorządu i Ładu Publicznego RMG 

 
 

Anna Wirska 
 

 

Protokół sporządziła: 

 

Bogusława Pieklik 

Pracownik Biura Rady Miasta Gdańska  

 


